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هنرمن�د  درم�ان  رون�د  کاس�بی  دخت�ر محم�د 
پیشکسوت کشورمان که همچنان در بخش مراقبت 

های ویژه بیمارستان بستری است را تشریح کرد.
یلدا کاس��بی در گف��ت و گویی با ایس��نا درباره وضعیت 
جسمی پدرش که مدتی است به دلیل نارسایی قلبی تحت 
مراقبت است، گفت: خدا را شکر حال پدر نسبت به روزهای 
گذشته بهتر است ولی برای سلامت کامل باید صبر کنیم. 
۲۶ دی ماه بود که پدر در بخش س��ی س��ی یو بیمارستان 
عرفان به صورت اورژانس��ی بستری شد و متاسفانه به دلیل 

نارسایی حاد قلبی اصلا وضعیت مناسب نداشتند.
او ادام��ه داد: حدود ۱۰۰ روز پیش قلب پدر را آنژیو کردیم 
اما متاسفانه به دلیل اینکه ماهیچه های قلب فرسوده شده اند 
و طبیعتا بعد از آنژیو، گردش خون و پمپاژ به س��ختی انجام 
می ش��ود به همین دلیل سطح اکس��یژن و فشار خون پایین 
می آید و برای ثابت نگه داش��تن و رس��یدن به یک ش��رایط 
پایدار، پدرم همچنان در بخش سی سی یو تحت مراقبت است 
و هنوز پزشک معالج ایشان، دکتر بابک شریف کاشانی به آن 
شرایط دلخواه نرسیده اند. ابتدا قرار بود دریچه آئورت قلب پدر 
را عوض کنند که ش��اید اوضاع بهتر شود اما به علت وضعیت 
جس��می اش یعنی همین نارسایی ش��دید قلبی، سن و سال 
و فاکتوره��ای دیگر نمی توانند این کار را انجام بدهند. دختر 
این هنرمند همچنین خاطرنشان کرد: در حال حاضر به پیوند 
قلب مصنوعی فکر می کنند و قطعا برای این اقدام، باید چند 
دقیقه ای قلب را از کار بیندازند، بنابراین ریس��ک بالایی است 
و هرگون��ه حرکت در حیطه درمان جراحی روی قلب فعلاً به 
ایست زمانی خورده اس��ت. واقعا نمی دانیم چقدر زمان ببرد. 
ش��اید یک ماه یا ۴۰ روز، فقط باید صبر کنیم و تا زمان ایده 
آل همچنان پدر تحت نظر پزش��کان در سی سی یو هستند تا 
قلب به درجه ای برس��د که دکتر بگوید ریسک کمتر شده و 

سپس به سراغ پیوند قلب مصنوعی برویم. طی این مدت هم 
آب ریه های پدر را کش��یده اند و بعد از این اقدام، قلب کمی 
کوچکتر شده و این اقدام برایمان یک امیدواری بود چون قلب 
کمی خودش را جمع کرد. به هر حال کادر درمان همه تلاش 
خودش��ان را می کنند. ما با پزشکان متخصص در بیمارستان 
شهید رجایی مثل دکتر مجید ملکی که از پزشکان متخصص 
و درجه یک قلب هستند صحبت کرده ایم و ایشان هم پرونده 
پدر را بررسی می کنند و با دکتر شریف کاشانی مشاوره دارند 
تا ان شاءالله ببینیم چه اتفاقی می افتد. او درباره اینکه این روزها 
حال روحی محمد کاسبی چطور است؟ گفت: حال روحی پدر 
خوب اس��ت، فقط کمی از فضای بیمارستان و خوابیدن روی 
تخت خسته و کلافه شده است چون روند درمان خیلی طولانی 
ش��د. پدر این مدت مدام روی تخت بود اما در چند روز اخیر 
فقط توانستند چند قدم ایش��ان را راه ببرند؛ امیدواریم زودتر 
حالش��ان بهتر شود. از طرفی به دلیل اوج گرفتن امُیکرون به 
دنبال این هستیم که پدر را به یک اتاق خصوصی با همین 
مراقبت های ویژه سی سی یو منتقل کنیم تا خدای ناکرده 
بیمار نش��وند. باید خیلی مراقبت کنیم چون عملکرد قلب 
ضعیف ش��ده و اینکه بخواهد به سرعت به ما جواب بدهد، 
فعلا امکانش وجود ندارد. یلدا کاسبی با تشکر از هنرمندانی 
ک��ه طی این مدت به دیدن پدرش آمدند و در تماس های 
تلفنی جویای احوالش بودند، در عین حال خاطرنشان کرد: 
طی این مدت هنرمندان و مدیران زیادی به زحمت افتادند 
و با حضورش��ان در بیمارستان، باعث دلگرمی پدرم شدند. 
به نقل از پدرم کمال تش��کر از همه دوس��تان را دارم ولی 
واقعاً ما به خاطر شرایط کرونایی راضی به زحمت نیستیم. 
ب��ا توجه ب��ه اینکه ش��یوع بیماری امُیکرون هم س��ریع تر 
اتفاق می افتد و خطرناک اس��ت، ب��ه هیچ عنوان راضی به 
زحمت دوس��تان نیستیم. وی در پایان به اسامی مدیران و 
هنرمندانی که اخیرا به ملاقات محمد کاس��بی آمدند اشاره 
کرد و گفت: محمدمهدی دادمان رئیس حوزه هنری و س��ید 
امیر جاوید مش��اور ایشان، امیرحسین سمیعی معاون هنری 
سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران و علی عطایی پیرکوه 
مدیر هنرهای نمایش��ی س��ازمان فرهنگی هنری شهرداری 
تهران، سید مجید پوراحمدی مدیرعامل صندوق اعتباری هنر 
و آقای ناصح مشاور ایشان و عطاالله سلمانیان و مهوش وقاری 
نیز از هنرمندان��ی بودند که به تازگی به ملاقات پدر آمدند و 

خیلی زحمت کشیده اند. 

وضعیت سلامتی محمد کاسبی از زبان دخترش
کارتون فوتبالیس�ت ها، بابا اتِی، ج�ولان کرونا، دعوا 
و گله، گش�ت ارشاد نامحس�وس و انتقاد از سالن برج 
میلاد سرفصل حاشیه های روز اول جشنواره فیلم فجر 

بودند.
به گزارش ایس��نا، برای خیلی از کسانی که جادوی سینما 
را دوس��ت دارن��د جش��نواره فیلم فجر با همه سانس��ورها و 
احتیاط هایش شور و هیجانی دیگر دارد و کل سال منتظرند 
تا به نحوی بتوانند فیلم های جش��نواره را ببینند. البته دیدن 
فیلم ها در جش��نواره فجر به همان علتی که اشاره شد، چند 
سالی است که امتیاز ویژه ای محسوب نمی شود ولی هنوز عده 
زیادی هستند که فارغ از کار و مسئولیت، حتی در زمانی که 
پیک ششم کرونا شروع شده ترجیح می دهند به هر قیمتی که 

شده خود را به محل اصلی این رویداد هنری برسانند.
با این وجود چهلمین جشنواره فیلم فجر در اولین روز خود 
شرایطی را تجربه کرد که حتی بعضی مدیران و دست اندرکاران 
س��ینما هم جرأت پا گذاشتن به محل برپایی آن را به آسانی 
نداشتند و در این گزارش اشاره ای خلاصه به بعضی اتفاق های 

حاشیه ای جشنواره می شود.
* سال هاست که جشنواره فیلم فجر همزمان با شروع دهه 
فجر انقلاب اسلامی در ۱۲ بهمن ماه آغاز می شود، اما امسال 
کرونا مثل س��ال قبل تغیراتی در جش��نواره داد و سبب شد 
که هم افتتاحیه حذف شود و هم نمایش فیلم ها برای اهالی 
رسانه و منتقد یک روز زودتر یعنی از یازدهم بهمن در مرکز 
همایش های برج میلاد آغاز شود. ) البته در برخی سال های 
دیگر هم به دلایل مختلف جشنواره یک روز زودتر برای اهالی 

رسانه آغاز شده(
* »بی��رو« ب��ه کارگردانی مرتضی علی عب��اس میرزایی فیلم 
افتتاحیه جشنواره بود که براساس زندگی علیرضا بیرانوند ساخته 
شده است. این فیلم بخشی از زندگی نوجوانی بیرانوند با خاطراتی 
از عاشقی و زندگی پرتلاطم و سخت این دروازه بان فوتبال را به 
تصویر کشیده است. یکی از تماشاگران ویژه این فیلم سید حمید 
س��جادی - وزیر ورزش و جوانان - بود و او از اینکه چنین درام 
های مستند گونه ای در حوزه ورزش ساخته شوند استقبال کرد 
چ��را که جوانان را برای رفتن به س��مت ورزش قهرمانی ترغیب 
می کند.   اما خود بیرانوند عایب مهم برای تماشای این فیلم بود 
که به دلیل کسالت حضور نداشت و اگر بود قطعاً واکنش هایش 
به صحنه هایی اغراق گونه از بازی او در نوجوانی که شبیه کارتون 

فوتبالیست ها شده بود، دیدنی می شد.

* نشست خبری »بیرو« با حضور دور از انتظار خبرنگاران 
و عکاس��ان برگزار ش��د و پچ پچه هایی درباره اینکه بعضی  از 
حاضران در س��الن سعدی برج میلاد، مبتلا به کرونا هستند 

خیلی ها را نگران و معترض کرد.
* برای سالن اصلی نمایش فیلم ها گفته شد که چیزی در 
حدود ۵۰۰ صندلی از ظرفیت تقریبا ۱۶۰۰ نفری سالن اصلی 
کم شده و بقیه هم یکی در میان با ضربدر نشانه گذاری شده 
بودند تا فاصله اجتماعی رعایت ش��ود، اما در هر دو س��انس 
ابتدایی نمایش فیلم ها که مختص اهالی رس��انه و منتقد بود 
تک و توک به این فاصله گذاری احترام گذاشته شد و بویژه در 

بالکن همه در کنار هم و حتی روی پله ها نشستند.  
* بی توجهی به اس��تفاده و نگه داشتن ماسک روی صورت 
هنگام پخش فیلم ها و تردد در لابی بس��یار به چش��م آمد و 
هیچ کنترل یا تذکری دراین مورد اتفاق نیفتاد در حالی که از 
همان بدو ورود به محل برگزاری جشنواره، تذکر درباره حجاب 
مکرر شنیده می شود؛ نقطه اوج این توجه به حجاب خانم ها، 
به ویدیوی وایرال ش��ده از مرتب کردن شال رعنا آزادی ور در 

مراسم فوتوکال فیلم »مرد بازنده« برمی گردد.
* »مرد بازنده« فیلم دوم نمایش داده ش��ده در جش��نواره 
فیلم فجر بود که یک پلیس��ی - کاراگاهی از محمدحس��ین 
مهدویان است و جواد عزتی نقش کارآگاه را در آن ایفا کرده؛ 
عزتی که مدتی قبل در س��ریال شبکه نمایش خانگی »زخم 
کاری« ب��ا مهدویان همکاری داش��ت، اگر چه تلاش کرده با 
ظاهر، فیزیک و اکت های متفاوتی نقش کاراگاه را ایفا کند اما 
در سکانس هایی رد پای بعضی نقش های او مثل کاراکتر »بابا 
اتِی« را می توان دید. فیلم جدید مهدویان که به دلیل طولانی 
بودن )۱۲۸ دقیقه( زودتر از ساعت تعیین شده )۱۶( به نمایش 
در آمد آنقدر مورد توجه هالی رسانه و منتقد قرار نگرفت که 

بتوان آن را از فیلم های پرسروصدای مهدویان دانست.

اولین روز جشنواره فیلم فجر و داستان ه ایش

م�وزه هنره�ای معاصر ته�ران میزبان نشس�ت خب�ری چهاردهمین 
جش�نواره هنرهای تجس�می فجر بود و در جریان آن آخرین خبرها در 

تشریح جشنواره ای که سه روز تا برگزاری آن باقی است، اعلام شد.
به گزارش خبرنگار بخش تجس��می ایسنا، این نشست که با حضور سیدعباس 
میرهاش��می )دبی��ر کل جش��نواره(، امیر راد )دبیر هنری جش��نواره( و س��عید 
اسلام زاده )مدیر ستاد خبری جشنواره( همراه است، درست پس از اعلام اسامی 

هنرمندان راه یافته به این رویداد برگزار شد. 
آنچه در ادامه به اختصار می خوانید اطلاعاتی است که در جریان این نشست اعلام شد:

� جشنواره چهاردهم هنرهای تجسمی فجر همزمان در تهران و ۳۰ استان کشور روز 
جمعه ۱۵ بهمن ماه ساعت ۱۷ در موسسه فرهنگی هنری صبا آغاز به کار می کند.

� چهاردهمین جشنواره تجسمی فجر در شش بخش : ۱ � طوبای زرین )مسابقه 
هنرهای تجسمی( و بخش ایثار و فداکاری، ۲ � بخش تجسم هنر )استان ها(، ۳ � 
بخش نظامی گنجوی ۴� بخش کیوریتوریال در قالب پروژه »کاتب«، ۵ � بخش 

مقالات و بخش مفاخر برگزار می شود.
� فعالیت جدی دبیرخانه جشنواره تجسمی فجر از مهر ماه ۱۴۰۰ آغاز شد.

� تاکید دبیرکل چهاردهمین جشنواره هنرهای تجسمی، بر رعایت پروتکل های 
بهداش��تی در جریان برگزاری جشنواره است و بر این اساس افتتاحیه جشنواره 
بسیار مختصر و در فضای باز خواهد بود. سیدعباس میرهاشمی می گوید: »سعی 
کردیم ضمن اینکه به حوزه هنر کمک می کنیم، در حوزه بهداش��ت نیز آسیبی 
ایجاد نکنیم. تلاش کردیم تمام رفتارهایمان بر اساس پروتکل ها باشد و افتتاحیه 

نیز خیلی مختصر و مفید برگزار خواهد شد.«
� در بخش تجلیل از هنرمندان که در جریان جش��نواره تجس��می فجر برگزار 
می ش��ود، از هنرمندان از دست رفته ی تجسمی مانند کامبیز درمبخش و اصغر 

کفشچیان مقدم تجلیل خواهد شد.
� در بخ��ش ایثار و فداکاری جش��نواره هنرهای تجس��می از موضوعاتی مثل 

گروه ه��ای جهادی، مقابله با کرونا و آتش نش��انان مح��ور و موضوع فعالیت قرار 
گرفت. در این بخش ۷۰ اثر از ۶۷ هنرمند ارائه شده است.

� بخش طوبای زرین شامل تصویرسازی، خوشنویسی، رسانه های هنری جدید، 
سرامیک، طراحی گرافیک، عکاسی، کاریکاتور، مجسمه، نقاشی و نگارگری است. 

در این بخش ۳۹۹ اثر از ۳۶۸ هنرمند ارائه شده است.
� در بخش تجس��م هنر ۳۰ استان کشور حضور دارند که در مجموع ۹۲۷ اثر 

از ۳۰۳ هنرمند ارائه شده است. 
� به گفته میرهاشمی یکی از بخش هایی که برای برگزارکنندگان چهاردهمین 
جش��نواره تجس��می فجر دارای اهمیت بوده و نیازمند آن اس��ت که در بخش 
تمرکززادیی نس��بت به آن اقدام ش��ود، بخش تجسم هنر است که در جریان آن 
س��عی شده با تمام استان ها ارتباط گرفته شود؛ به نحوی که ادارات کل استانی 
در س��طح کشور، نفراتی را به عنوان مدیر هنری معرفی کرده اند و بر این اساس 

جشنواره تجسمی فجر در اغلب استان ها برگزار خواهد شد.
� در بخش نظامی ۱۹ اثر تاکنون هماهنگ ش��ده است. امیر راد � دبیر هنری 
جشنواره � در توضیحاتی در این زمینه می گوید: در بخش نظامی، علاوه بر آثاری 
که در این زمینه به دس��تمان رس��ید، چند پروژه جالب هم در حال انجام است 
که تلاش ش��ده در آن به حوزه رسانه های جدید توجه شود و نظامی گنجوی را 

بتوانیم از این منظر و به واسطه رسانه های هنری جدید معرفی کنیم.
� در بخش کیوریتوریال چهاردهمین جشنواره تجسمی فجر که در قالب پروژه 
»کاتب« برگزار می ش��ود، آثاری از فرامرز پیلارام، زنده رودی و ... از گنجینه های 

فرهنگستان هنر، موزه خوشنویسی و ... جمع آوری خواهد شد.
� امی��ر راد در تش��ریح بخش کیوریتوری��ال که به تازگی به جش��نواره اضافه 
شده است و توس��ط جمشید حقیقت ش��ناس گردانندگی می شود، توضیح داد: 
»تلاشمان بر این است که در دوره های بعدی تمرکز بیشتری بر این شیوه از نگاه 

به هنر معاصر داشته باشیم.«
� در چهاردهمین جش��نواره تجسمی فجر تلاش شده است که بخش مقالات 
فعال شود. به باور میرهاشمی، دبیرکل جشنواره چهاردهم، این بخش اصلی ترین 
اس��ت و جشنواره باید به دنبال آن باشد. بر این اساس جشنواره تجسمی فجر با 

۱۵ مقاله هنری از ۱۴ نویسنده همراه خواهد بود.
�  در چهاردهمین جش��نواره تجس��می فجر چیدمان آثار، بر ایجاد یک فضای 
هنری شکل گرفته است و چیدمان این دوره رسانه ای محور نیست. دبیر هنری 
جش��نواره چهاردهم در توضیح این رو یکرد گفته اس��ت: در س��ال های گذشته 
جشنواره هنرهای تجسمی فجر، جشنواره ای رسانه محور بوده است و رسانه های 
هنری را از هم تفکیک می کردیم و فضاسازی جشنواره نمی توانست به راحتی رخ 
دهد. بر این اس��اس در جشنواره امسال تلاش شد در چیدمان تلاش شده است 
که به فضاس��ازی کلی توجه شود و فضای کل جشنواره با توجه به آثار و نسبت 

آثار با همدیگر چیدمان شود.

روایت ایسنا از جشنواره تجسمی فجر؛ مختصر و مفید

دکتر هاش�میان نامی اس�ت که در دو س�ال اخیر 
ب�ه ک�رات ش�نیده ایم؛ پزش�ک متخصص آی س�ی 
ی�و بیمارس�تان مس�یح دانش�وری ک�ه در روزهای 
کرونای�ی بارها نظرات صریح خ�ود را درباره کرونا و 

تصمیم گیری های مربوط به آن بیان کرده است.
حالا ی��ک گروه ج��وان تئاتری در اصفه��ان قصد دارند 
نمایش��ی را درباره این پزشک در چهلمین جشنواره تئاتر 

فجر اجرا کنند.
محمد جواد صرامی، با تحصیلات کارشناس��ی پرستاری 
و دانشجوی ارشد کارگردانی نمایش، نویسنده و کارگردان 
نمای��ش »دکتر هاشمیان« اس��ت که در گفتگ��و با ایسنا 
توضیحات��ی درباره اج��رای این نمایش و نقش جش��نواره 
تئاتر فج��ر در ایجاد فضای گفتگو می��ان هنرمندان تئاتر 

بیان می کند.
صرامی در پاسخ به این پرسش که چه شد که شخصیت 
دکتر هاشمیان را برای اجرای نمایش خود انتخاب کردید؟ 
می گوید: ایشان را شخصیت آزاده ای می دانم که به عنوان 
پزش��ک، خود را درگیر سیاس��ت هم کرده و جلوی بعضی 
جریان ه��ا می ایستد. ایش��ان شجاعت��ی دارد که برای من 
ی��ادآور امیر کبیر بود که صد و اندی س��ال با خرافاتی که 
ب��ه هنگام تزریق واکسن آبله توس��ط بعضی اقش��ار ایجاد 
شده بود، مقابله کرد و به نفع علم کوشید. دکتر هاشمیان 
هم شخصیتی اس��ت که به خاطر مردم جنگیده و تنها به 

وظیفه پزشکی خود بسنده نکرده است.
او ک��ه این نمایش را ب��ه عنوان ک��اری از اصفهان و در 
بخ��ش مهمان جش��نواره تئاتر فج��ر روی صحنه می برد، 
اضافه می کن��د: نمایش ما درباره زندگ��ی دکتر هاشمیان 
نیست بلکه درباره حضور ایشان در بحران بزرگ کروناست. 
در واقع این نمایش با موضوع مدافعان سلامت روی صحنه 
می رود و درباره وضعیت دشواری اس��ت که آنان بویژه در 

پیک پنجم کرونا از سر گذراندند.  
صرام��ی که ای��ن نمایش را ترکیب��ی از واقعیت و تخیل 
می دان��د، می افزاید: نمایش ما، تئات��ر مستند نیست بلکه 
ب��رای خلق درام، تخیل و واقعیت را با یکدیگر آمیخته ایم. 
به این معنا که شخصیت دکتر هاشمیان، واقعیتی است که 

با تخیل نمایشی ما آمیخته شده.
او ب��رای نوشتن متن این نمایش ماه ها با دکتر هاشمیان 
در تماس بوده اس��ت و گفتگوه��ای میان این دو همچنان 

در جریان است.
صرامی که امسال برای چهارمین بار در جش��نواره تئاتر 
فج��ر حضور دارد، در ادام��ه توضیحاتی درباره کارکرد این 

جش��نواره در ایجاد فضای گفتگو میان گروه های نمایشی 
ارایه می دهد.

او ب��ا ابراز تاس��ف از اینکه گروه های اس��تان ها در طول 
برگزاری جش��نواره، مدت زمان کم��ی مهمان این رویداد 
هستند، می گوید: مدت زمان اس��کان گروه های اس��تان ها 
در ته��ران و فرصت حضورشان در جش��نواره بسیار اندک 
اس��ت. در ای��ن فرص��ت کم که فق��ط به اج��رای نمایش 
می گ��ذرد، دیگر زمانی ب��رای دیدن دیگر آث��ار و آشنایی 
با س��ایر گروه های شرکت کننده نیس��ت. در چنین فضای 
 شتابزده ای، طبیعتا بستری برای گفتگو و تبادل نظر فراهم 

نمی شود.
ای��ن کارگردان جوان در پاس��خ به ای��ن نکته که تامین 

هزینه اسکان گروه های استان ها در کل جشنواره خارج از 
توان اداره کل هنرهای نمایش��ی اس��ت و آیا ادارات ارشاد 
استان ها در این زمینه حمایتی نمی کنند، توضیح می دهد: 
ادارات ارشاد استان ها اصلا از تئاتر حمایت نمی کنند. آنان 
بیش��تر در حوزه تئات��ر نقش نظارتی دارند ت��ا حمایتی و 
عموما از برنامه های سینمایی یا کانون های مساجد حمایت 
می کنند. ولی وقتی پای تئاتر در میان باشد، همیشه بحث 

کمبود بودجه را مطرح می کنند.
صرامی که معتقد است جشنواره تئاتر فجر در سال های 
گذشته روند رو به رشدی نداشته است، در این باره توضیح 
می دهد: مدتی اس��ت جش��نواره رشد کیفی چش��مگیری 
نداشته است. البته در دو سال گذشته بشدت درگیر کرونا 

بودیم و بویژه اولین سال ورود کرونا، بسیاری از هنرمندان 
و گروه های شاخص تئاتر، کار نکردند. اما به جز این مدتی 
است که کارگاه های آموزشی جشنواره هم افت کیفی پیدا 
کرده است. در حالیکه در گذشته کارگاه های بسیار خوبی 
برگ��زار می شد و حض��ور در آنها شخصا ب��رای من بسیار 

آموزنده بود.
او خاطرنشان می کند: بهتر است جشنواره تئاتر فجر برای 
ارتقای کیفی و کاه��ش هزینه های خود، آثاری کمتر ولی 
با کیفیت بالات��ر را بپذیرد بدین ترتیب هم می تواند مدت 
زمان بیش��تری را به اس��کان گروه های استان ها اختصاص 
بدهد و هم س��طح کیفی جش��نواره بالاتر خواهد رفت. در 
حال حاضر تعداد آثار شرکت کننده در این جشنواره بسیار 

بالاست.
این کارگردان که حسین مسافر آس��تانه، دبیر چهلمین 
جش��نواره تئاتر فجر را جزو مدیران با تجربه تئاتر می داند، 
می افزاید: ایشان همواره هر کاری که در توانش بوده انجام 
داده است ولی شاید کمبود بودجه، او را محدود کرده است 
و ای��ن مساله هم به مرکز هنرهای نمایش��ی برمی گردد تا 

بودجه بیشتری را برای تئاتر در اختیار بگیرد.  
او ی��ادآوری می کن��د: در دوره های گذشته جش��نواره، 
اس��تادان خارجی شناخته ش��ده ای کارگاه ه��ای آموزشی 
برپ��ا می کردند ولی حالا با افزای��ش قیمت دلار، دعوت از 
اس��تادان و گروه های شاخص خارجی، هزینه بالایی را در 
ب��ر دارد که خارج از توان جش��نواره اس��ت در حالیکه در 
همی��ن همسایگی ما به تازگی اکسپوی��ی در دوبی برگزار 
شده و آنها برای فرهنگ و هنر هزینه های بسیار می کنند. 
جش��نواره ای هم که می خواهد خود را در دنیا مطرح کند، 

باید هزینه های آن را بپردازد.
صرام��ی درباره وضعی��ت اجرای عمومی نمایش��ش در 
دوران کرون��ا در اصفه��ان توضیح می دهد: گ��روه ما جزو 
گروه هایی اس��ت که همیش��ه برنامه هایش مشخص است 
ول��ی کرونابرنامه ریزی ه��ای همه را به ه��م ریخت. ما این 
نمای��ش را تولید کردیم و مج��وز اجرای عمومی آن را هم 
داشتیم ولی شرایطی برای اجرا فراهم نبود و اولین اجرای 
م��ا در بخش مهمان جش��نواره تئاتر فج��ر خواهد بود که 
امیدواریم در این اجرا که یک اجرای ملی اس��ت، علاوه بر 

دکتر هاشمیان، میزبان وزیر بهداشت هم باشیم.
نمای��ش »دکتر هاشمی��ان« نوشته و ک��ار محمد جواد 
صرامی اس��ت که با بازی هوم��ان فتحی، خاطره حسینی، 
س��ید پویا امامی، محمد امین بیابانکی، امین بابادی، علی 

عشوری، رعنا اسدی، لیلا مهرنیا روی صحنه می رود.

دکتر هاشمیان سوژه تئاتری در جشنواره فجر

کارگردان "شادروان": این فیلم سالمی است
حس��ین نمازی با بیان اینکه "تلاش کردم فیلمی بس��ازم که فارغ از اینکه چه 
می گوید و حرفش چیست، حال مردم را خوب کند " درباره اهمیت پخش با کیفیت 
فیلم در سالن های جشنواره گفت: اینکه فیلم در جشنواره چگونه دیده می شود، تاثیر 
بسیار زیادی بر روی اکران عمومی آن خواهد گذاشت، به ویژه در خانه جشنواره که 

اهالی سینما و رسانه حضور دارند.
کارگردان فیلم »ش��ادروان« که در چهلمین جشنواره فیلم فجر حضور دارد، در 
گفت وگو با ایس��نا درباره اهمیت کیفیت اکران فیلم ها در جشنواره فیلم فجر بیان 
کرد: دو مسئله تصویر و صدا در زمان اولین نمایش آثار روی پرده از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است. رنگ و نور که روی آن زحمت بسیاری کشیده شده است، از زمان 
فیلمبرداری تا دکوپاژ و تدوین. اما گاهی در اکران ها با سینماهایی مواجه می شویم 
که به دلیل صرفه جویی از دستگاه ها یا لامپ های قدیمی وکارکرده استفاده می کند و 
همه اینها به لحاظ بصری فیلم را از بین می برد و در ذهنیت مخاطب تاثیر می گذارد 
و ممکن است مخاطب را زده کند. بسیار مهم است که شما یک تصویر با کیفیت 
بینید یا  بدون وضوح تصویری! مخصوصا اگر برای فیلمی شفافیت تصویر مهم باشد 

که به طور مثال برای فیلم من از اهمیت بالایی برخوردار است.
ای��ن کارگردان اضافه کرد: نکته دیگر بحث صدا اس��ت. در حال حاضر لایه های 
مختلفی صدا بر روی فیلم ها گذاشته می شود، صدای چپ، راست، بالا و پایین، همه 
آنها هم ویژگی خود را دارند و فیلمساز همراه با عوامل خود با وسواس تک تک آنها را 
تنظیم می کند و اگر یکی از آنها در زمان نمایش رعایت نشود بر روی مخاطب تاثیر 
می گذارد. وی افزود: فیلم هایی که به جشنواره فجر می آیند و اولین نمایش خود را 
روی پرده پشت سر می گذارند، پخش با کیفیت فیلم برایشان بسیار مهم است. اینکه 
فیلم در جشنواره چگونه دیده می شود تاثیر بسیار زیادی بر روی اکران عمومی آن 
خواهد گذاشت، مخصوصا در خانه جشنواره که اهالی سینما و رسانه حضور دارند 
و تماشاگر فیلم ها هستند اما متاسفانه تا امروز که اولین روز جشنواره را پشت سر 

گذاشته ایم خبرهای خوبی از رضایت فیلمسازان به گوش نمی رسد.
نمازی با بیان اینکه "امیدوارم جشنواره بعد از این همه سال فضای مستقلی برای 
خودش دست و پا کند" گفت: باید مدیران فقط دوره ۳،۴ ساله حضور خود را نبینند 
و برنامه ریزی های بلند مدت داشته باشند. در حال حاضر کاری نمی شود کرد و باید 
از همین امکانات موجود استفاده کنند، مرکز همایش های برج میلاد سالن سینمایی 

نیست و پردیس  ملت که چندسال خانه جشنواره بود پارکینگ مناسب نداشت.
کارگردان فیلم شادروان درباره وضعیت سامانه آرای مردمی)سمفا( برای فیلم ها 
بیان کرد: ما به عنوان فیلمساز هیچ دسترسی و کارتابل شخصی برای فیلم نداریم و 
هیچ توضیحی هم به ما برای آگاهی از این شرایط داده نشده و شرایط کاملا مبهم 

است. پیگیری هم کردیم تاکنون پاسخی دریافت نشد.
حس��ین نمازی در پایان درباره فیلم »ش��ادروان« بیان کرد: من تلاش کردم تا 
فیلمی بس��ازم که حال م��ردم را خوب کند فارغ از اینک��ه چه می گوید و حرفش 
چیست، می خواستم مردم در این شرایط کرونایی و اقتصادی چند ساعتی بخندند 
و حال خوب داش��ته باشند. احساس می کنم باید بیشتر حواسمان به مردم باشد. 
خانواده هایی که نگرانند فرزندانش��ان چه فیلم هایی می بینند مطمئن باشند، این 
فیلمی س��الم است و نگرانی برای تماش��ای آن برای خانواده وجود نخواهد داشت. 
بچه های هنری و جشنواره ای هم داستانشان جداست. اگر من به این برسم که با این 

فیلم حال دل مردم را خوب کرده ام، به هدف خودم رسیدم.
»شادروان« به کارگردانی حسین نمازی و تهیه کنندگی عباس نادران با بازی سینا 
مهراد، گلاره عباسی، نازنین بیاتی، بهرنگ علوی، رویا تیموریان، رضا رویگری، بهرام 
ابراهیمی و... درامی اجتماعی  است که در بخش مسابقه چهلمین جشنواره فیلم فجر 

امروز ۱۲بهمن ماه در خانه جشنواره به نمایش در می آید.

مشکل بازار نشر چیست؟
محمد همتی می گوید: مس��أله بازار نشر، سوای مسائلی که تمام بازارهای دیگر 
گرفتارش هستند، نظیر قیمت مواد اولیه، سانسور است. مسأله بازار نشر خستگی و 

سرخوردگی عمیق جامعه ایران از اندیشیدن است.
ای��ن مترجم زبان آلمانی که در کارنامه خود ترجمه آثاری از اوتفرید پرویس��لر، 
کریس��تینه نوس��تلینگر، یوزف روت،  میش��ائیل کومپفمولر، اویگن روگه و دیگر 
نویس��ندگان ادبیات آلمان��ی را دارد و کتاب »هنر دقت« اثر میش��ائیل اوپیتس با 
موضوع مستندهای مردم نگارانه با ترجمه او برنده دیپلم افتخار پنجمین دوره کتاب 
سال سینما و »مارش رادتسکی« اثر یوزف روت برنده دومین دوره جایزه »ابوالحسن 
نجفی« شده است در پاسخ مکتوب به پرسش های ایسنا درباره معیارهای انتخاب 
کتاب برای ترجمه که به نظر می رس��د به سمت کتاب های عامه پسند و پرفروش 
رفته، نوشته است: »اول این را عرض کنم که پرفروشی بد نیست. عامه پسندی هم 
صفت مذمومی نیست. کتاب های عامه پسند هم هیچ کجای دنیا جای کتاب های 
دیگر را تنگ نکرده ان��د. حتی گاهی همین کتاب ها عادت کتابخوانی را به خانه ها 
می برند. اگر شرایط پخش کتاب در ایران بهتر از این بود با جرأت می گفتم که هر 
کتابی مخاطب خودش را پیدا می کند. الان مسأله بازار نشر این نیست. حتی گاهی 

شاهدیم که کتاب هایی خاصه پسند در فهرست کتاب های پرفروش قرار می گیرند.
مس��أله بازار نشر، سوای مسائلی که تمام بازارهای دیگر گرفتارش هستند، نظیر 
قیمت مواد اولیه، سانس��ور است. مس��أله بازار نشر خستگی و سرخوردگی عمیق 
جامعه ایران از اندیشیدن است. نافرجامی تلاش های فکری و سیاسی ایرانیان در این 
یکی دو قرن اخیر، اکثریت مردم را از خواندن و اندیشیدن فراری داده است. مسأله 
بازار نش��ر فقر فراگیر مردم است، وگرنه تیراژ کتاب حداکثر هزارتا و دوهزارتا نبود. 
الان شاهد انتشار کتاب های بسیار خوبی هستیم که نهایتا در سیصد نسخه روانه 
بازار می شود. شما این سیصد و حتی هزار را تقسیم بر جمعیت میلیونی ایران کنید 
که اگر اش��تباه نکنم حالا نرخ سوادش به نوددرصد رسیده، ببینید در چه فلاکتی 
هستیم. اما همین جامعه هنوز با تمام وجودش دست و پا می زند که از زیر بار این 
مصائب کمر راست کند، کتابی دست بگیرد و بخواند و فکر کند. شاهدش تجدید 
چاپ چندباره کتاب هایی اس��ت که اندیشه ای متفاوت را مطرح کرده است. در هر 
حال مترجم هم از این جامعه جدا نیست، همه تلاشش را می کند تا کتاب خوب را 
پیدا و ترجمه کند و به نیازی از جامعه اش پاسخ بدهد.« همتی همچنین در پاسخ به 
این که بعضا شاهد رقابت بین ناشران و گاه مترجمان برای منتشر کردن هرچه زودتر 
کتاب ها هستیم و تأثیر این موضوع بر وضعیت بازار ترجمه، آورده است: »خب ببینید 
ما به اصطلاح کپی رایت نداریم و واقعاً نمی دانم این وضع تا کی قرار است ادامه داشته 
باشد. الان چند سالی است که گرفتن کپی رایت بین معدودی از ناشرها که سعی در 
برقراری ارتباط با جامعه جهانی نشر دارند، باب شده. اگر قانون کپی رایت داشتیم و 
هر ناشر موظف به کسب اجازه از ناشر خارجی می شد وضع این نبود. مترجمی که 
بداند کتابی که انتخاب کرده تنها با ترجمه او منتشر می شود، با دست و دل لرزان 
کار نمی کند و نمی ترس��د که تا طی شدن روند نشر، ترجمه دیگری به بازار بیاید 
و خ��ب همین روی کیفیت کارش اثر می گذارد. تا آن زمان خواننده این فرصت را 
دارد که بین چند ترجمه یکی را انتخاب کند و با انتخابش بازار نش��ر را به س��مت 

ترجمه های بهتر و رعایت کیفیت ترجمه هدایت کند.«
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